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COMISSIÓ DE TREBALL DEL PLA DIRECTOR MUNICIPAL DE P ARTICIPACIÓ 
CIUTADANA  
 
 
Acta de la sessió de 7 d’octubre de 2009  
 
 
S’inicia la sessió a les 19.10 hores. 
 
Presideix la sessió la Sra. Marta COTS. 
 
 
Assistents  
 
Sra. Cristina Dacruz, Sra. Carmen Fisse, Sra. Zaida Palet, Sr. Enric Francès, Sr. 
Josep Ortiz, Sr. Alejandro Goñi, Sr. Enric Canet, Sr. Joan Anton Sánchez, Sra. 
Rosa Romeu, Sr. Ramon Nicolau. 
 
 
També hi assisteixen  
 
Sra. Gloria Meler, Direcció de Participació i Associacionisme. 
Sr. Orland Blasco, Secretaria del Consell de Ciutat. 
Sr. Jordi Pascual, Fundació Desenvolupament Comunitari.  
 
Assistits per la Sra. Maria Jose Calvo, secretària del Consell de Ciutat. 
 
 
S’excusen  
 
Sr. David Pruja, Sra. Montse Benito, Sr. Jordi Roglà, Sra. Maria Pilar Diaz, Sr. 
Carles Barba, Sr. Toni Codina, Sr. Ricard Gomà, Sra. Ángeles Esteller, Sr. Antonio 
Guillen, Sr. Fabià Mohedano, Sra. Begoña Sánchez, Sra. Trinitat Capdevila, Sra. 
Nuria Galan, Sr. Ramon Salla, Sra. Ester Capella.  
 
Sessió realitzada a la Sala Tapissos de l’Ajuntament de Barcelona. 



 2 

 
 

Ordre del dia  

1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior. 
2. Validació del resum de propostes del punt: «Racionalitzar i estructurar els 

òrgans de participació de la ciutat».  
3. Debat sobre els punts següents:  

- Millorar la qualitat de les instàncies i dels processos participatius. 
- Reforçar la presència de la xarxa associativa en els espais de 

participació. 
- Incloure la diversitat de la ciutat en les seves instancies participatives. 
- Obrir tots els espais municipals a la participació ciutadana. 

 

Abans d’iniciar l’ordre del dia, la presidenta dóna la benvinguda a la Sra. Rosa 
Romeu, pertanyent a l’apartat del Consell de Ciutat de persones d’especial 
rellevància, que s’incorpora a la Comissió de Treball. 

 
1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior  
 
S’aprova l’acta de la sessió del 16 de setembre de 2009, amb l’esmena del Sr. 
Joan Anton Sánchez, que prega que el seu nom hi figuri correctament. 
 
 
2. Validació del resum de propostes del punt: «Raci onalitzar i estructurar els 
òrgans de participació de la ciutat»  
 
La presidenta llegeix la síntesi de les propostes de la sessió anterior, la qual 
s’adjunta com a annex a aquesta acta.   
 
No havent-hi cap esmena, s’acorda incorporar aquestes propostes al document 
final d’aportacions del Consell de Ciutat a la Proposta de línies de treball per al 
debat sobre els continguts del Pla Director Municipal de Participació Ciutadana. 
 
 
3. Debat sobre els punts següents  
 

- Millorar la qualitat de les instàncies i dels processos participatius. 
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- Reforçar la presència de la xarxa associativa en els espais de 
participació. 

- Incloure la diversitat de la ciutat en les seves instancies participatives. 
- Obrir tots els espais municipals a la participació ciutadana. 

La presidenta obre un torn d’intervencions per continuar i finalitzar el debat i les 
aportacions al document Proposta de línies de treball per al debat sobre els 
continguts del Pla Director Municipal de Participació Ciutadana. 

Sobre el punt «Millorar la qualitat de les instàncies i dels proc essos 
participatius»: 

El Sr. Ramon Nicolau  diu que el Pla ha de definir tot allò que ha de contemplar un 
procés participatiu i qui l’inicia, i que la iniciativa no ha de ser únicament del govern 
de la ciutat  
 
El Sr. Josep Ortiz,  d’acord amb el Sr. Ramon Nicolau, diu que la iniciativa ha de 
poder ser només d’una entitat, i que allò que importa són els ritmes, disposar de la 
informació prèvia amb el temps suficient per poder-la estudiar, i la resposta 
coherent per part de l’Ajuntament. 
 
La Sra. Marta Cots  diu que ha de quedar clar l’objectiu, a qui vincula i el temps, 
perquè les entitats puguin treballar-ho prèviament a escala interna. 
 
El Sr. Joan Anton Sánchez opina que els elements del procés han de quedar 
molt clars, i que cal incloure l’avaluació i preveure qui la realitza. 
 
Quant a l’avaluació, el Sr. Ramon Nicolau reflexiona sobre la dificultat de definir 
els indicadors d’avaluació adequats. Creu que és molt important assegurar la 
traçabilitat dels acords i de les propostes. 
 
Planteja la possibilitat que l’Observatori de la Democràcia Participativa Local —
constituït recentment amb dos representants de l’Ajuntament, dos representants 
de la Diputació, dos representants del Consell de Ciutat i dos representants del 
CMAB— pugui exercir una funció avaluadora. 
 
El Sr. Enric Canet diu que és important aclarir els passos que s’han de fer, 
conèixer on arriben les propostes, i oferir una resposta clara per part de l’equip de 
govern i la traçabilitat a traves de les pàgines web. 
 
El Sr. Enric Francès considera que és important que tothom tingui clar com s’ha 
de fer. 
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Sobre el punt «Reforçar la presència de la xarxa associativa en e ls espais de 
participació»:  
 
La presidenta recorda alguns elements que es van aportar en el debat de la sessió 
anterior i que ja han quedat recollits. 
 
La Sra. Cristina Dacruz diu que no està d’acord amb el fet que en els Consells es 
prioritzi la presència col·lectiva, perquè creu que és bo que sempre hi hagi una 
representació individual, i que és important definir què s’espera que aportin les 
persones individuals. 
 
Al Sr. Josep Ortiz li preocupa que la representació individual només defensi 
interessos particulars com passa a les audiències públiques. La seva presència li 
sembla bé, sempre que sigui per defensar interessos generals. 
 
El Sr. Alejandro Goñi diu que la qüestió de la representativitat és present en totes 
les organitzacions, i que l’Administració hauria de potenciar representativitats 
potents i no un gresol de representacions particulars. 
 
El Sr. Enric Francès creu que no hi ha contraposició entre la participació 
col·lectiva i la participació individual, i que només és una qüestió de nivells de 
discussió. Considera que els mecanismes de la democràcia directa permeten que 
tothom hi pugui participar. 
 
El Sr. Ramon Nicolau recorda que les Normes Reguladores recullen la 
participació individual en els òrgans de participació a fi i efecte d’enriquir el debat.  
 
Finalment, tothom coincideix a afirmar que el millor és que es mantinguin els dos 
nivells de participació com s’ha fet fins ara. 
 
 
Altres temes  d’aquest punt: 
 
El Sr. Ramon Nicolau parla de criteris per dissenyar la composició dels consells. 
Diu que hi ha dues formes de selecció clara: d’una banda, el sistema aleatori de 
selecció respectant l’equitat de gènere i, de l’altra, la representació associativa per 
elecció democràtica entre ells. En altres casos —a fi i efecte de respectar les 
carències de representació de col·lectius que haurien de ser-hi i no hi són (joves, 
immigrants...)—, la qüestió es pot resoldre amb la presència de la figura de 
l’expert/a.  
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La Sra. Marta Cots crida l’atenció sobre el «llenguatge» que s’utilitza en els 
consells. Diu que per a col·lectius joves es parla en «xino». Afegeix que caldria 
pensar en comissions juvenils de treball als barris, perquè el joves necessiten el 
seu propi espai. 
 
El Sr. Ramon Nicolau pregunta si es considera que caldria recollir el tema d’avals 
i si es pot dir alguna cosa sobre el vot proporcional.  
 
Sobre el punt «Incloure la diversitat de la ciutat en les seves i nstàncies 
participatives»: 
 
El Sr. Joan Anton Sánchez diu que cal posar l’èmfasi en les entitats de 
nouvinguts, sobretot en els òrgans de participació territorial, perquè aquesta xarxa 
associativa està creixent. També considera important que en el Pla Director quedi 
reflectida la diversitat de la ciutat, i que es promogui a escala sectorial una 
presència dels col·lectius d’immigrants.  
 
La Sra. Marta Cots creu que s’hauria de fer de manera transversal, i el Sr. Enric 
Canet diu que cal establir xarxes heterogènies i no grups monocolor. 
 
Sobre el punt «Avançar en democràcia directa»: 
 
El Sr. Joan Anton Sánchez lliga aquest tema amb el procés participatiu per a la 
transformació urbanística de l’avinguda de Diagonal i diu que és important que 
quedi recollida l’experiència i les seves eines per després decidir altres temes en 
què es pugui fer servir. 
 
El Sr. Josep Ortiz diu que també cal fer accions de democràcia directa en temes 
petits dels barris, i el Sr. Enric Francès creu que ja hi ha mecanismes establerts, 
com ara l’audiència pública, i que el cal és aprofitar els mecanismes existents. 
 
La Sra. Marta Cots diu que cal educar la ciutadania en la participació en les 
accions de democràcia directa. 
 
 
No havent-hi més temes per tractar, la presidenta tanca la sessió a les 20.35 
hores. 
 
 
Certifica la secretaria del Consell de Ciutat. 


